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már hosszú ideje létezik, szintén nagyon fon-
tos – emelte ki Kiss Attila. – Az Áramközösség 
is élje meg ezt, és a két közösség kerüljön kö-
zel egymáshoz, segítse egymást, mert, ahogy a 
fórum címe is hangsúlyozza, közös célokat kell 
kitûznünk, és közösen kell eredményeket elér-
nünk. A jövô az innovációé, hagyjuk magunkat 
elcsábítani, gondolkodjunk a forradalmian új 
megoldásokon, modelleken, amelyektôl az ügy-
felek elégedettebbek lesznek! Az innováció és az 
ügyfélközpontúság a jövô záloga, mi ezt valljuk 

Párbeszéd az energiáról 
és a jövőről Balatonalmádiban

Lassan húszéves múltra tekint vissza a gázrendszerek létesítését jelentôs mennyiségben végzô 
tervezô, szerelô és szervizes vállalkozásokkal folytatott partneri kapcsolat az E.ON Dél-dunán-
túli Gázhálózati Zrt. területén. Az elmúlt években az együttmûködés kiváló és reprezentatív alkal-
ma volt a kétévente megrendezett, német szakemberek részvételével zajló Földgáz Fórum, ame-
lyet idén új, Energia Fórum néven rendeztek meg. A névváltás a jövôbe mutat: az E.ON a piaci 
igényekre tekintettel a gázos és áramos terület közeledését szorgalmazza. A májusi konferenciát 
már három szervezet, az E.ON Hungária Csoport, a Gázközösség és az Áramközösség szervezte, 
és a vendégek mellett a hallgatóságot is fôleg ezen szervezetek szakemberei és tagjai alkották.

Kiss Attila: „Innováció és ügyfélközpontúság, ez a jövô záloga”

A rendezvény egyik fôvédnöke, Kiss Attila, az 
E.ON Hungária Zrt. igazgatósági tagja köszöntöt-
te a fórum résztvevôit. Beszédében jövôbe tekin-
tésre bíztatta a jelenlévôket. 

– Áramot és gázt eladni, ez már a múlté – ál-
lapította meg –, meleget, világosságot, biztonsá-
got, vagyis megoldásokat akarnak az ügyfeleink. 
Beszélgessünk magunkról, a környezet változá-
sairól, arról, hogyan válaszoljunk ezekre, mi a 
közös jövônk!

– A partnerség, ami a Gázközösségen belül 

Közös célok, témák, eredmények a színvonalas Energia Fórum konferencián

az E.ON-nál – adta meg gondolataival a fórum 
alaphangját Kiss Attila.

Energiatárolási megoldások:  
új korszak kezdődik 

Globális keretben és évszázados idôsíkban ele-
mezte az energia forrásainak és felhasználásá-
nak várható alakulását Gelencsér Lajos, az E.ON 
Dél-dunántúli Gázhálózati Zrt. vezérigazgatója.

– Mi a megoldás az energiaéhségre, ami a vi-
lágot és Magyarországot jellemzi? – tette fel a 
kérdést Gelencsér Lajos. Mint elmondta, hosz-
szú távon ez a fúziós erômû lehet, amely nem 
okoz üvegházhatást és nem termel atomhulladé-
kot, azonban csak 2050-re várható a fejlesztés 
sikeres befejezése. Addig azonban, vélekedett 
a vezérigazgató, a megújuló energiaforrásokból 
származó, a hálózat sok pontján megvalósuló 
energiatermelés fog elterjedni. 

Magyarországon a szél- és vízi energia nem 
jelen tôs, a biomassza nagy volumenû hasznosí-
tását sokan ellenzik, viszont napenergiánk és két-
ezer méter mélyrôl jövô geotermikus energiánk sok 
van. A szél- és a napenergia teljesítménye azonban 
gyorsan változik, és nehezen elôre jelezhetô, ami 
felveti az energiatárolás és az irányított felhaszná-
lás szükségességét. 

Folytatás a 2. oldalon »
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« Folytatás az 1-es oldalról

Gelencsér Lajos bízik abban, hogy olyan rend-
szerek fognak létrejönni, amelyek biztosítják, 
hogy amikor energiafelesleg keletkezik, akkor ol-
csóbban, amikor pedig szûkösebbek a készle-
teink, drágábban vételezhetô az energia. Mert, 
mint mondta, ha nem oldjuk meg a tárolás és 
az irányított felhasználás problémáját, tovább-
ra is szükség lesz erômûvekre, ami dupla költ-
séget okoz.

– A napelem a tetôkön egyre gyakoribb, 
valószínûleg nincs már messze az sem, hogy a 
pincékben tüzelôanyag-cellák üzemelnek, vagyis 
a közeljövôben az elosztott energiatermelés do-
minanciája várható a technikai fejlôdés követ-
kezô fázisáig, a fúziós erômûvek alkalmazásáig – 
mondta a téma zárásaként Gelencsér Lajos, majd 
elôadása végén a villamos és gázszakma szoros 
és hatékony együttmûködését szorgalmazta.

Új innovációs termékek 
értékesítése

Lehoczki Balázs, az 
E.ON Energiakereskedel-
mi Kft. ügyvezetô igaz-
gatója az ügyféligények 
változásának elemzé-
sével kezdte elôadását. 
Mint mondta, az ügyfelek 

egy része a villamos energiát napelemmel kívánja 
elôállítani, nagyon ügyel az energiahatékonyság-
ra, a korábbinál jobban akarja érteni és befolyá-
solni az energiaellátási módjait. Az ügyféligények 
új üzleti lehetôséget is jelentenek, mert értékesí-
teni lehet az új technikákat, amihez azonban szo-
rosabb partneri együttmûködés szükséges. 

Az E.ON a saját hálózati szolgáltatási terü-
letein saját értékesítô és ügyfélszolgálati mun-
katársakkal dolgozik, az ezeken kívüli területen 
külsôs partnereken keresztül keresik meg a le-
hetséges ügyfeleket. A villamos energia és gáz 
eladásán túl az E.ON innovatív termékek fejlesz-
tésére törekszik, jelenleg is elérhetô az E.ON So-
lar (kulcsrakész rendszer 20 év garanciával), a 
Lux (a belsô világítás korszerûsítése) és a Tra-
fóôr (transzformátorok karbantartása), és továb-
bi termékek bevezetése várható.

A szakvállalkozókkal kialakított partnerség 
azért fontos, mondta Lehoczki Balázs, mert az 
E.ON velük együttmûködve az ügyfeleinek sze-
mélyre szabott, szakszerû tanácsadást akar biz-
tosítani. A Gázközösség és Áramközösség tagjai 
felkészültek, és ismerik a lehetséges ügyfeleket. 
Az E.ON célja a partneri együttmûködés során az 
egyenrangúság, vagyis közös profitálás, a kétirá-

Nem áramot vagy gázt, hanem energiát adtak el

Gázos és villamos szakemberek a széksorokban

Az E.ON a legmagasabb szintû vezetôivel képviseltette magát
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letkezô hígtrágyából gázmotorral kinyerhetô hôe-
nergia és elektromos energia mennyiségének 
számításmódját. A Spilling-motorok magyaror-
szági alkalmazására egy konkrét, megvalósult 
beruházás legfontosabb adatait vette szám-
ba. A Spilling-motorok témájához bemutatta  
a Viess mann WITOTWIN 300-W típusú mik-
ro kapcsolt hô- és áramtermelô berendezését, 
amelynek elektromos teljesítménye kereken  
1 kW. A tüzelôanyagcellák mûködésének és tí-
pusainak, valamint felépítésének ismerteté-
se után kitért a tüzelôanyag-cellák fejlesztésé-
nek mérföldköveire. Kevesek elôtt ismert, hogy 
az elektrokémiai energiaátalakítás teóriáját 
1780-ban Galvani alkotta meg. A tüzelôanyag-
cellák témájában a hallgatóság megismerhet-
te az amerikai gyártmányú ONSI foszforsavas, 
és a Vaillant német cég által gyártott, és az ez 
év végén piacra kerülô szilárdoxidos berendezés 
fôbb adatait. Az elôadást a németországi Cal-
lux-projekt tapasztalatainak és a különféle kap-
csolt hô- és áramtermelô berendezések áramté-
nyezôinek összefoglalása zárta.

Új igények hatnak  
a partnerkapcsolatokra

– Az energiapiac változásban van; fô kihívás az 
innováció, a verseny, az ellátásbiztonság, a klí-
mavédelem, de erôs a figyelem és a nyomás a 
fogyasztói szövetségek, a média, a politika, az 
EU és a különféle hatóságok irányából is – kezd-
te elôadását Diethelm Mohr szeniormenedzser,  
a Burgenland ECO Energie GmbH. munkatársa. 
– Rövidülnek a szerzôdési futamidôk, csökken a 
fajlagos árrés, erôsödik a verseny a kínálati ol-
dalon, új EU-elôírásokat kell betartani. A jövô a 
rendszermegoldások versenyét hozza, sokkal 
komplexebben kell az energiafogyasztás kérdé-
sét nézni, nem lesz elég csak a fûtést megoldani. 
Jönnek az okosmérôk és az üzemanyag-cellák, 
lesznek olyan piaci szegmensek, amelyeknek el 
lehet adni a drága csúcstechnikát. Az új igények-
re új szakmai képességekkel és ajánlatokkal kell 
válaszolni. »

nyú információcsere, a közös ötletelés a termé-
kek fejlesztésekor és a bevonás az aktív értéke-
sítésbe, ügyfélmegtartásba.

Katasztrófavédelem  
az energiaszektorban

Talán sokak számá-
ra kevéssé ismert, hogy  
a kataszt rófavédelem, 
azon belül is elsôsor-
ban a tûzoltóság mun-
kája milyen szakmai 
esetekben és mûszaki 

területeken kapcsolódik össze az áram- és gáz-
szolgáltatással. Dr. Horváth Jenô tûzoltó ezre-
des, az Országos Katasztrófavédelmi Fôigazga-
tóság képviseletében szemléletesen mutatta be 
az E.ON-nal folytatott együttmûködést. Mint az 
elôadásból kiderült, az E.ON és a katasztrófa-
védelem szakmai együttmûködése, az informá-
ció- és tapasztalatcsere, a közösen végrehajtott 
tanpályás képzések és gyakorlatok jelentôsen 
hozzájárulnak ahhoz, hogy a veszélyes helyzetek 
minél ritkábban és minél kevesebb kárt okozva 
következzenek be.  

Kutatásfejlesztés,  
múlt, jelen, jövő
Dr. Németh Bálint, a BME Villamos Energetika 
Tanszékének docense érzékletesen mutatta be, 
hogy a nagy hálózatok mûködésének és állapotá-
nak matematikai és statisztikai alapú, összetett 
szoftverekkel végzett elemzése mennyire bonyo-
lult feladat, ugyanakkor milyen jelentôs hasz-

not eredményez például 
a kábeldiagnosztika és 
a katódvédelem terüle-
tén. A BME és az E.ON 
jelentôs együttmûködést 
folytat a kutatásfej-
lesztésben, ezt az E.ON 

inno vációs pénzalapja támogatja.
Németh Bálint szerint a jövô hálózata nem le-

het akadálya a megújuló energiák terjedésének, 
a villamosenergia-piac kialakításának, nem le-
het környezetszennyezô, megbízhatatlan, ellen 
kell állnia a klímaváltozás kedvezôtlen hatása-
inak, továbbá a növekvô terhelés mellett növelni 
kell a megbízhatóságát is.

Turbinák, motorok, cellák…
Dr. Vajda József, a PTE 
MIK fôiskolai taná-
ra „Niko la Tesla és Ni-
colas Carnot egy fedél 
alatt” címû elôadásá-
ban kitért a két mérnök-
nek a termodinamika és 

az áramtermelés területén végzett korszakal-
kotó munkájára, majd rátért a kisteljesítményû 
kapcsolt hô- és áramtermelô berendezések is-
mertetésére. Ezek a gázmotorok, a mikro-gáz-
turbinák, a Spilling-motorok, a Stirling-motorok 
és a tüzelôanyagcellák. A Stirling-motorok és a 
tüzelôanyagcellák mûködését a közönség szá-
mára jól érthetôen mozgó grafikák segítségével 
mutatta be. Elôadásában egy számítási példán 
keresztül ismertette egy adott sertéstelepen ke-

A szünetben a kiállítók szakembereivel is lehetett találkozni
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A megalakulás után azonnal lett 
dolga az Áramközösségnek

Szeptember végén tartja elsô éves közgyûlését 
a tavaly megalakult Áramközösség. Az elsô te-
endôkrôl, tapasztalatokról kérdeztük az E.ON 
partnereit tömörítô szervezet elnökét.

Tóth Ferenc elmondta, a keleti régióban, Nyír-
egyháza-Sóstón megrendezendô közgyûlésen a 
többi között éves beszámoló fog elhangozni, va-
lamint döntenek tagfelvételi kérdésekben is. Je-
lenleg 28 tagja van az egyesületnek, és ugyan-
ennyi a jelentkezô, amivel elégedettek.

– A tagság egyértelmû és határozott igénye 

az, hogy az Áramközösség az áramos piacon je-
lentkezô, a tagságot érintô változásokra a lehetô 
leggyorsabban és leghatékonyabban tudjon rea-
gálni – mondta Tóth Ferenc, aki elárulta, rendkí-
vüli elnökségi ülésre és közgyûlésre is sor került. 
– A szolgáltató ugyanis egyik napról a másikra 
fizetôssé tette a teljesítmény bôvítésével kap-
csolatos csatlakozók cseréjét, ráadásul vissza-
menôleges hatállyal. Ezt nem hagyhattuk, ezért 
azonnal tárgyalásokat kezdeményeztünk, ame-
lyek eredményesek voltak: a határidôben és az 
összegben jelentôs kedvezményeket tudtuk elér-
ni. A szervezet elnöke ezt jó indulásnak tartja.

Jelenleg már a jövô évi munkaterveken dolgoz-
nak, melyek közül kiemelendô a szakmai tovább-
képzések Áramközösségen belüli megvalósítása, 
valamint szeretnék elérni, hogy az E.ON a szabá-
lyozók változtatásai során, azok életbe lépteté-
se elôtt feltétlenül konzultáljon a szervezetükkel.

A szervezettel kapcsolatos friss információk 
egyébként nemsokára elérhetôk lesznek a www.
aramkozosseg.hu weboldalon is.

« Az ügyfélhez való viszony lesz a legfonto-
sabb, az hozhatja meg a jövôben a sikereket 
– mutatott rá a német szakember.

Az Áramközösség és a Gázközösség jó 
úton halad, az együttmûködés nem az E.ON 
ajándéka, hanem kölcsönös elônyökön ala-
puló üzlet  – mondta elôadása végén Diet-
helm Mohr.

Energiakonténer-létesítési 
projekt az E.ON-ban

Két év alatt auto-
nóm villamosener-
gia-ellátó rendszert 
fejlesztettek ki Haj-
dú-Benkô Zoltán ter-
mékfejlesztési szak-
referens vezetésével 

az E.ON hálózati innovációs osztály munka-
társai és a projekt külsôs cégei.

A céljuk az volt, hogy ellátatlan külterü-
leten olyan hálózattól független energiaszol-
gáltatás jöjjön létre, amely folyamatosan 
4000 kWh teljesítményt nyújt, megújuló 
energiaforrást használ, továbbá mobil, vagy-
is több helyen is létrehozható.

A tervezô és fejlesztô munka eredménye 
egy olyan berendezésegyüttes lett, amely 
napelemmel villamos energiát termel, ha a 
szükségesnél több energiát halmoz föl, az-
zal feltölti az akkumulátort, és ha az megtelt, 
vízbontást végezve hidrogént termel és tárol. 
Ha áramigény van, de napsütés hiányában 
nincs napelemes energiatermelés, elôször az 
akkumulátorokból ad energiát, és ha az el-
fogy, a tárolt hidrogénnel áramot termel a tü-
zelôanyag-cella.

Az akkumulátor és az üzemanyagcella leg-
alább 10 napig ki tudja szolgálni az ügyfe-
let, ha gyenge a napsugárzás. Az üzemzavar 
valószínûsége nagyon alacsony, a pilot alatt 
üzemszünet nem volt, még 30 cm-es hó és 
jég esetén sem. Az internetkapcsolat kiépí-
tettsége esetén teljesen távvezérelhetô, mo-
nitorozható a mûködés.

Mint Hajdú-Benkô Zoltán kiemelte, a pro-
jektben nem áram vagy gáz értékesítésére tö-
rekedtek, hanem az ügyfél szükségleteire ke-
resték meg a megoldást.

A kellemes környezetben zajló konferenci-
át szórakoztató programok egészítették ki, a 
végig közvetlen, baráti légkör és a tartalmas, 
minôségi program sokak számára jelentett 
értékes idôtöltést.

Tavaly év vége óta küld az E.ON elektronikus 
hírleveleket gázközösségi tagjaink számára.  
A tapasztalatokról, visszajelzésekrôl kérdeztük 
a társaság RSZR-koordinátorát, Tóth Lászlót.

– A korábbiaknál sokkal szorosabb együtt-
mûködést szeretnénk kialakítani a Gázközösség 
tagjaival, és ennek során a számukra szüksé-
ges információkat gyorsabban, könnyebb elérés-
sel kívánjuk megosztani velük. A kor követelmé-
nyeihez, az E.ON és a tagok igényeihez igazodva 
egyre gyorsabban kell dolgoznunk, egyre gyor-

sabban és hatékonyabban kell együttmûködnünk 
– mondta lapunknak az E.ON szakembere.

A havi rendszerességgel küldött hírlevelekben 
a munkafolyamatokban történt változásokról, in-
novációkról, új technológiákról, valamint az idô-
ben rövid átfutású, új szabályokról értesülhetnek 
a gázközösségi tagjaink, akik az összes koráb-
ban kiküldött hírlevelet is elolvashatják a www. 
eon.hu/partnerek oldalon.

Mint azt Tóth László hangsúlyozta, az elsô 
alakommal úgynevezett visszamérést is vé-
geztek, ez alapján pedig megállapították, hogy  
a tagság kevesebb mint fele olvasta el a hírleve-
let, ugyanakkor 90 százalékuk kifejezetten hasz-
nosnak tartotta az itt elérhetô információkat.  
– A visszajelzések alapján kiderült, hogy az 
elektronikus hírlevél az állandó személyes kom-
munikációt helyettesíti, ugyanakkor idômeg-
takarítást is jelent a tagság számára – fûzte 
hozzá végezetül Tóth László, aki várja az 
érdeklô désre számot tartó témák ajánlását is 
tagjaink részérôl.

Gyorsinformációk az E.ON-tól, 
elektronikus hírlevélen keresztül
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Megnyitó beszédé-
ben Gelencsér Lajos, 
az E.ON Dél-dunántúli 
Gázhálózati Zrt. vezér-
igazgatója az energiater-
melés és -tárolás lehet-
séges fejlôdési irányait 

vetítette elôre. Megemlítette példaként, hogy a 
rendezvény helyszínétôl mintegy 15 kilométerre, 
a gemenci erdôben mûködik egy, az E.ON által 
felépített energiakonténer, amely egy vadászház 
számára, napelemekkel termel villamos energi-
át, amelyet, ha éppen nincs energiára igény, ak-
kumulátorokban tárol – ha pedig ezek megteltek, 
villamos árammal vizet bont oxigénre és hidro-
génre, utóbbit tartályban tárolja. Ha igény van 
energiára, de nem süt a nap, elôször az akkumu-
látorokból szolgáltat áramot, majd a hidrogénbôl 
tüzelôanyag-cellával villamos áramot termel (a 
berendezésrôl részletes ismertetôt közlünk vele 
a 4. oldalon, E.ON Energiakonténer címmel).

– Ma igen sokan foglalkoznak a megújuló ener-
gia termelésével, az energiatárolás egyszerû és 
hatékony megoldásával. Fejlôdik az akkumulátor-
technika, de az várhatóan nem fogja teljesen meg-
oldani a tárolás problémáját akkor sem, ha ma már 
reálisnak tûnik, hogy az elektromos árammal haj-
tott autók akkumulátorába jelentôs energiameny-
nyiséget lehet majd tárolni. Az éppen jelentkezô 
fölös energiával több millió parkoló autó akkumu-
látorát feltölteni jelentôs eredmény lenne. Azt, hogy 
a megújuló energiák jelentôsége ma már nem kicsi, 
jól jelzi, hogy az olajár csökkenésének egyik oka az 
lehet, hogy a magas szénhidrogénárak gyorsították 
a megújuló energiák termelésének fejlesztését.

– A fejlôdési tendenciák világosan mutatják – 
folytatta Gelencsér Lajos –, hogy a jövôben szük-
ség lesz a gáz- és villamos szakma, valamint a 
két szakterület tudományos ismereteinek közelí-
tésére. Ez a közeledés szinergiákat fog eredmé-
nyezni, talán még a piacot is élénkíteni fogja. A 
két szakmának célszerû lesz a jövôben kiegészí-

teni egymást, összeadni a tudását. Örülök, hogy 
két szakma van itt a mai napon, hogy mindkét 
szakmának szólnak az elôadások. Jó barátkozást 
és sok sikert kívánok a munkájukhoz – zárta be-
szédét Gelencsér Lajos vezérigazgató.

A megújulás halaszthatatlan 
feladat

Somodi Gábor, az E.ON 
régióvezetôje elôadása 
kezdetén jelezte, egyet-
ért abban Gelencsér La-
jossal, hogy a szakmai 
nap legfontosabb vo-
nása az, hogy nem két 

szakmáról és két elosztó cégrôl szól a program, 
hanem az energiáról, annak ügyfelekhez történô 
eljuttatásáról és a hatékony felhasználásról.

Elôadásának fô részében szemléletesen mutat-
ta be a fogyasztói igények és a földgázszolgálta-
tás változását, fejlôdését. Mint elmondta, az el-
múlt 25 évben az egykori DDGÁZ jelentôs fejlôdési 
pályát futott be, és jó üzleti eredményeket ért el, 
miközben alkalmazkodott az új tulajdonosok kon-
cepcióihoz is. A 2008-as válság nyomán vissza-
esett üzleti eredmények és a romló fogyasztói elé-
gedettség azonban megmutatta, hogy még többet 
kell tenni. 2008-tól a korábbinál erôsebben je-
lentek meg a konkurens energiahordozók és más 
olyan szolgáltatók – pl. mobiltelefonos vagy kábel-
tévés cégek –, amelyek rövid határidôkkel tudják 
ügyféllé tenni a szolgáltatásukat igénylôket. Ezzel 
párhuzamosan, ismerte el ôszintén Somodi Gábor, 
a korábbihoz képest lényegesen lelassult az E.ON 
ügyintézése, például az új rákötés esetén.

– Ma már kevés az, ami korábban elég volt, 
hogy kisebb költségekkel és hatékonyabban 
mûködik a cég. A szervezeten belüli magyarázko-
dások és elhárító viselkedések kora lejárt, mert 
minden szegmensben csökkentek a bevételeink, 
a szolgáltatási területünkön jelentôs a semmit 
sem vételezô fogyasztók száma. Megváltozott a 
világ és vele fogyasztói igények is, nekünk is to-
vább kell változni – vonta le a következtetést a 
régióvezetô, aki azt is kiemelte, hogy a mûszaki 
fejlôdés is alkalmazkodást kíván, pl. a hálóza-
tok hasznosításában máris jelentkeznek újdon-
ságok. Ezek egyike már valóság: Kaposváron a 
városi földgázhálózatba biogázt is táplálnak (er-
rôl bôvebb információk cikkünkben, a Biometán 
középnyomású földgázhálózatban elôször Ma-
gyarországon címû rész alatt). A mûszaki fejlô-
dést az ügyféligények változása is befolyásolni 
fogja, amely egyre inkább abba az irányba mu-
tat, hogy az ügyfelet a meleg lakás mint végered-

Szekszárdi szakmai nap 

Értékes, aktuális előadások  
sok érdeklődőnek
A rendezvény házigazdájaként Murányi Sándor, a Gázközösség elnöke köszöntötte a meg-
jelenteket. Idén is számosan érkeztek a két szakmai egyesületbôl, a Gázközösségbôl és az 
Áramközösségbôl. Jelen voltak az E.ON szakemberei az ország több régiójából, mellettük a 
meghívott vendégek, valamint gyártói és kereskedôi cégek képviselôi. Válogatást adunk köz-
re az elôadásokból.

Gelencsér Lajos gratulál Fauszt Józsefnek, a tervezôi pályázat 2. helyezettjének
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mény érdekli elsôsorban, és nem az, hogy ez mi-
lyen megoldással valósul meg.

A régióvezetô elôadása végén a rövid távon 
aktuális feladatokra is kitért: rövidebb rácsatla-
kozási határidôt ígért és kevesebb ehhez kapcso-
lódó bürokráciát, valamint azt, hogy sokkal több 
figyelemmel fordulnak az ügyfelekhez és a ter-
vezô, kivitelezô partnerekhez.

Új partnerszervezet alakult: 
Áramközösség
– Jó néhány évtizeddel ezelôtt még teljesen külön-
álló volt a gépész- és a villamos szakma, amely-
nek elsô közös pontja az elektromos termosztát 
volt, melyet aztán egyre több olyan berendezés 
követett, amelyek egyre inkább összekötötték a 
két szakterületet. Mára eljutottunk a távvezérelt, 
komplex épületfelügyeleti rendszerekig, és a fo-
lyamat tovább erôsödik, a határok elmosódása 
folytatódik – mondta bemutatkozó elôadása elsô 
felében Tóth Ferenc, az Áramközösség elnöke.  
– Létezik már olyan tervezôszoftver, amely egy-
szerre tartalmazza a gépész- és villamos terve-
zést, a légtechnikai rendszereknél már szinte nem 
is lehet szétválasztani a két területet. Jól látható, 
hogy közös a két szakma jövôje: már vannak olyan 
cégek, és egyre többen lesznek, akik nem tudják 
megmondani, hogy gépész-e vagy villamos cé-
gek. Az egyre közelebb kerülô mûszaki tartalom-
ból adódik az a közös feladat és felelôsség, hogy a 
jövô szakembereit már ennek megfelelôen képez-
zük, tehát nem hagyhatjuk ki a képzésbôl a másik 
szakma alapvetô ismereteit – összegezte jövôké-
pét az elnök.

– A fentieken túl közös a célpiacunk is, az 
energiafogyasztók, és ebbôl adódóan a felada-
taink is hasonlóak. Közös a partnerünk is, az 
E.ON, amely számára hidat képezhetünk az ügy-
felek felé. Közös az az érdekünk is az E.ON-nal, 
hogy az energiafogyasztók elégedettek legye-
nek az energiaszolgáltatással. A beruházási és 
üzemeltetési folyamatok során ezért egyre szo-
rosabb együttmûködésre van szükség. Jól lát-
ható, hogy mi, villamos és gázos kivitelezôk egy-
re inkább az együttmûködésre, a közös munkára 
vagyunk ítélve – fûzte tovább gondolatait Tóth 
Ferenc, majd így folytatta: – Ez volt az alapja 
annak a kezdeményezésnek, hogy alakuljon meg 
az Energiapartnerek – Áramközösség Szakmai 
Egyesület. Ez 2015 végén meg is történt, ma 28 
tagunk van, akiknek a többsége az E.ON regiszt-
rált szerelôje. A Gázközösséghez, a nagy testvér-
hez hasonlóan erôs érdekvédelmi lobbierôt sze-
retnénk felmutatni, segíteni akarjuk a hatékony 
energiafelhasználást, támogatjuk, hogy errôl az 

információk az energiafogyasztókhoz eljussanak. 
Szakmai oktatásokat, továbbképzéseket is fo-
gunk szervezni, és a szakmánkat érintô szabály-
zatok tartalmát is szeretnénk befolyásolni. Nem 
utolsósorban segíteni akarjuk a szakmán belüli 
kapcsolatok és közösség erôsítését.

A partnerkapcsolat  
perspektívái a megváltozott 
piaci környezetben
– A mai nap és az eddig elhangzott elôadások 
örömmel töltenek el, mert látom, hogy az a stra-
tégia, amelyet hosszú évek óta én is képviselek, 
él és fejlôdik – kezdte egy személyes gondolat-
tal elôadását Diethelm Mohr szeniormenedzser, 
a Burgenland ECO Energie GmbH munkatársa, az 
E.ON korábbi tanácsadója, majd feltette elôadá-

sa alapkérdését: van-e 
jövôje a partnerkapcso-
latoknak az energiapia-
con? A válasza erre igen 
volt, de fontos kiegészí-
tésként hozzátette, hogy 
a piaci viszonyok és a 

szolgáltatások iránti kereslet erôteljes változáson 
megy keresztül. Ma már tömegesen elérhetôk az 
új technikák a piacon, ezért ehhez alkalmazkodva 
kell a szolgáltatóknak termékeket kialakítani. Ma 
csak áram és gáz eladásával alig lehet pénzt ke-
resni, olyan kicsik az árrések. A piaci verseny is 
erôsödik, miközben egyre határozottabb az ügy-
felek fellépése. Ugyanakkor gond, nemcsak Né-
metországban vagy Magyarországon, de az egész 
EU-ban, hogy a bürokratikus terhek növekednek.

Gyárfás Attila és Keszthelyi István elôadók a szünetben

A szünetekben meg lehetett beszélni a mindennapi szakmai, vállalkozói tapasztalatokat
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– Az ügyfelek megtartása érdekében az új 
helyzetben nektek is változtatni kell – szólította 
meg Diethelm Mohr a szerelô, kivitelezô kisvál-
lalkozókat. – Meg kell különböztetni magatokat 
más cégektôl többek között azzal is, hogy komp-
lett ajánlatot adtok az ügyfeleknek. Egyre töb-
ben közülük kulcsrakész szolgáltatást és hosz-
szú távon biztonságosan, hatékonyan üzemelô 
rendszert akarnak. Az ügyfeleknek fair, minôsé-
gi, perspektivikus szolgáltatást kell nyújtanotok, 
ezért hoztuk létre annak idején a Gázközösséget. 
Az volt a célunk, hogy egyre inkább rendelkezzen 
a vállalkozásotok ezekkel a képességekkel.

– A háztartásokban, épületekben egyre több 
központi energiatermelés fog megvalósulni – 
folytatta a várható változások részletezését 
Diethelm Mohr –, ehhez a szolgáltatók a föld-
gázt fogják szállítani. Megnô a szél, a napelem, 
a biogáz jelentôsége, ami hatni fog a munkánkra 
és a munkátokra. Új résztvevôk is jönnek majd 
a piacra, a Telekom például mérési megoldáso-
kat akar bevezetni. Nem az energia ára, hanem 
a klímaváltozás miatt tovább növekszik a sza-
bályozások szerepe. Az épületek energiafelhasz-
nálása drámaian csökkenni fog, egy meleg vizes 
központi fûtést lassan nem éri meg létesíteni az 
aránytalanul magas beruházási költségek miatt. 
Elôtérbe kerül a belterek levegôjének minôsé-
ge, erôsödni fog a kontrollált szellôzés szerepe. 

Ebbôl is látható, hogy a gázos és áramos szak-
ma összenövése egyre szorosabb lesz, Németor-
szágban a mechatronikus szakma közvetítô sze-
repe is erôsödik ebben a folyamatban.

– Az okosotthon már valóság, bár még nem tö-
megesen. Az intelligens mérôrendszereknek egyre 
nagyobb szerepük lesz, egyre sokrétûbbek lesz-
nek, nemcsak a leolvasni fognak, hanem kommu-
nikálni is a háztartási berendezésekkel. Ezeket a 
piaci partnerek építik majd ki, nem a szolgáltatók. 
A stratégiát az energiaszolgáltatók fogják alakí-
tani, de a megvalósítást a tervezô, szerelô part-
nervállalkozások. A piaci aktivitásban szemlélet-
váltásra van szükség, az innováció, a verseny, a 
klímavédelem és az ellátásbiztonság új követel-
ményeket támaszt, ezért az együttmûködést is új 
tartalmakkal és minôséggel kell a jövôben folytat-
nunk – zárta elemzô gondolatait Diethelm Mohr.

Biometán középnyomású 
földgázhálózatban először 
Magyarországon
Berta Márton, az E.ON kaposvári üzemvezetô-
je igazi mûszaki érdekességet mutatott be a ki-
tartó hallgatóságnak: hogy jött létre és melyek a 
féléves tapasztalatai a biometán betáplálásá-
nak a kaposvári középnyomású elosztóhálózat-
ba. Mint elmondta, a kaposvári cukorgyárban a 
gyártás melléktermékébôl korábban is állítot-

tak elô biometánt, azon-
ban azt elégették a saját 
kazánjaikban techno-
lógiai és fûtési célokra, 
és ezentúl a városi für-
dôben is fûtenek vele.  
A középnyomású föld-

gázhálózatba való betáplálás új mûszaki köve-
telményeket támasztott, mert a biometánnak 
olyan minôségûnek kell lennie, mint a földgáz-
nak, többek között a fûtôérték, a szárazság és 
a metántartalom vonatkozásában. A szükséges 
mûszaki fejlesztések után 2015 decemberében 
történt meg az elsô biometán-betáplálás, amely 
azóta is zavartalanul folytatódik.

Az üzemvezetô kiemelte, hogy idén nyáron 
kétnapos karbantartás miatt a földgáz betáplá-
lása nem lesz lehetséges a városi hálózatba, de 
a cukorgyár által termelt biometánnak is köszön-
hetôen a városban nem fog szünetelni a gázszol-
gáltatás, ami azért is kiemelten fontos, mert így 
a város sûrített földgázzal üzemelô buszainak 
sem kell leállniuk.

Berta Márton szerint a két legfontosabb tanul-
sága az volt a projektnek, hogy az E.ON mun-
katársainak az új feladatokat bátran fel kell vál-
lalni, és magas szintû, közös munkával, partneri 
együttmûködéssel az ilyen úttörô jellegû felada-
tok megvalósíthatók.

Újdonságok a gázipari műszaki-
biztonsági szabályzatban

2016. március 1-jén hatályba lépett a 11/2013. 
(III. 21.) NGM-rendelet és vele a 2. mellékletét 
képezô MBSZ módosítása. A módosított jogsza-
bály a http://net.jogtar.hu/jr/gen/hjegy_doc.
cgi?docid=A1300011.NGM címrôl tölthetô le.

Több, az értelmezhetô-
séget segítô változás 
mellett a felhasználókat 
és a szerelôket érintô 
legjelentôsebb változás, 
hogy az egyszerûsített 

gázkészülékcsere eljárása keretében ezentúl 
létesít hetô C6 típusú felhasználói berendezés is.  
Az alkalmazhatóság feltételeit a rendelet 6.§-a 
és a 2. számú melléklet 5.3 fejezete tartalmaz-
za. Az eljárás alkalmazhatóságának kiterjeszté-
se különösen indokolt a július 1-jétôl életbe lépô 

energiahatékonysági rendelet végrehajtásának 
érdekében.

Az egyszerûsített készülékcsere-eljárás sze-
mélyi feltételei is változtak, március 1. után a 
középfokú és felsôfokú szakirányú végzettségû 
gázszerelôk mestervizsga nélkül is kérhetik az 
elosztói engedélyesektôl a jogosultsághoz szük-

séges regisztrációt. Az új rendelet némely konk-
rét szabályozás helyett a tervezô feladatául írja 
elô a mûszaki-biztonsági követelményeknek 
megfelelô megoldás megtervezését. Ilyen pl. az 
A típusú gázkészülékek légellátása, ill. a helyi-
ség megfelelô légcseréjének biztosítása, amihez 
a tudatos felhasználást feltételezô körülmények 
megteremtése a tervezô felelôssége.

Nem változtatott az új rendelet a gázké-
szülékek égéstermék-elvezetésének kialakítá-
si szabályaiban, továbbra is az MSZ EN 15287 
szabványnak megfelelô kialakítást rendeli meg-
felelônek. (Ezzel szemben az OTÉK és a kémény-
seprô-ipari közszolgáltatásról szóló rendelet 
továbbra sem az MSZ EN ajánlásait veszi figye-
lembe.) Nem változtak a gázkészülék részeként 
tanúsított égéstermék-elvezetô és égésilevegô-
ellátó rendszer ellenôrzésére és vizsgálatára vo-
natkozó szabályozások sem.

Sajnálatos, hogy a megjelent jogszabály fi gyel-
men kívül hagyta, hogy az Országos Tûzvédelmi 
Szabályzat az elmúlt évben megváltozott, a ren-
deletben szereplô hivatkozások tehát hibásak.

Gyárfás Attila

C73
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Wessják Zsolt vállalko-
zói tevékenysége idén 
éppen 25 éves. A kez-
detektôl egyéni vállal-
kozóként, elsôsorban a 
lakossági megrendelé-
sekre építve dolgozik. 

Kitart ezen mûködési mód mellett, és nem vál-
toztat azon sem, hogy két munkatársával vállal 
épületgépészeti megrendeléseket. Egy korábbi 
interjúnkban errôl így nyilatkozott: – Rossz ta-
pasztalataim vannak a közületi, vállalkozói meg-
bízásokkal kapcsolatban a fizetési fegyelem és 
együttmûködés tekintetében.

A díjjal kapcsolatban elmondta, a díjazott 
munka esetében, a látványt tekintve, a terve-

zést és kivitelezést nem feltétlenül lehet inno-
vatívnak mondani, ugyanakkor egy egyre in-
kább terjedô lakossági igényre ad hatékony 
megoldást. – Egy régi pécsi házat vásárolt 
egy fiatal pár, amelyet teljes egészében felújí-
tottak, így az épületgépészeti megoldásokat is. 
A korábbi, parapetes konvektorok helyett kon-
denzációs kazánnal irányított padlófûtést kér-
tek, amely a használati meleg víz elôállítását 
is végezte. Emellett kértek egy vízteres kandal-
lót is, amely adott esetben a radiátoros fûtést 
látja el hôenergiával. Ezzel a két, külön hid-
raulikai körrel valójában két, független fûtési 
lehetôséget építettek a lakásba, jelentôsen 
növelve a komfortérzetet és az energiahaté-
konyságot.

Wessják Zsolt elmondta, a külsô, homlokzati 
falakra 15 centiméteres hôszigetelés is került, a 
nyílászárókat pedig három rétegû üveggel oldot-
ták meg, és a padlást is leszigetelték 25 centi-
méteres üveggyapottal.

Az épületgépészeti, építôipari piacról határo-
zott véleményt formál Zsolt: – Be kell valljam, 
én nem érzem azt a nagy lendületet az építô-
iparban, amit hallok sok helyrôl, némi malíci-
ával úgy is fogalmazhatnék, tényleg dübörög a 
gazdaság, de csak keveseknek… Úgy látja, a 
jövôben is elsôsorban a lakásfelújítások, átala-
kítások fogják adni a megrendeléseik java ré-
szét. A CSOK és az építési engedélyeztetési 
könnyítések talán jövôre hozhatnak némi fejlô-
dést. A 2008-as sokk után az elmúlt években 
talán lehet érezni hullámzó, gyenge fejlôdést, 
melynek pozitívabb lendületét elsôsorban jó la-
kossági energetikai pályázati források erôsít-
hetnék, melyek az ideinél jobban támogatják az 
egyéni és közületi beruházásokat, energiahaté-
kony fejlesztéseket.

2015. év leginnovatívabb szerelése – Wessják Zsolt

Jellemző lakossági igényre 
ad választ a megoldás

Innovatív 
szerelések, 
legjobb 
tervezők
Az E.ON támogatásával minden évben 
pályázatot írunk ki a leginnovatívabb 
szerelésekre és a legjobb tervezôi tevé-
kenységre. A 2015-ben megvalósult ki-
vitelezések elbírá lása után három kivi-
telezô kapott díjat: 
1. Wessják Zsolt, 2.   
3. Harmat Bt. 
2015-es terveik alapján az E.ON mun-
katársai három tervezôt javasoltak elis-
merésre: 
1. Czétány László, 2. Fauszt József,  
3. Füzék Árpád. 

Az elsô helyezetteket kérdeztük meg 
munkájukról.

Javarészt a dél-dunántúli 
körzetben vállal megbízá-
sokat díjazott tagvállalko-
zónk, aki egyébként 1987 
óta foglalkozik épületgé-
pészeti tervezéssel, 1992 
óta pedig kivitelezéssel. 

Mint mondja, az eltelt idô alatt nagyon sok válto-
zás volt a szabályokban, elôírásokban, ezek közül 
is a 2016-ban bevezetett GMBSZ-változások vol-
tak jelentôsek, különösen a légellátás területén. 
Például az A típusú készülékek esetében komoly, 
de irreális könnyítést vezettek be. – Összesség-
ében úgy vélem, volt már jobb is ez a szabályozás. 
A jelenlegi nehezen kezelhetô, ugyanis sok prakti-
kusnak mondható elem kikerült az anyagból, mint 
pl. a képi ábrák alkalmazása, helyette csak a jog-
szabályi és szabványi hivatkozások kerültek be – 
magyarázza Czétány László. Az elismerést, melyet 
az E.ON munkatársai szavaztak meg, vélhetôen 

több nagyobb volumenû ipari telephely tervezésé-
ért kapta. Emellett – Czétány László szerint – a 
díj odaítélésében számíthatott két, a közelmúltban 
készített, szakmailag érdekes és összetett feladat 
is. – Egy 14 lakásos, alacsony energiaigényû tár-
sasház tervezése, ahol a gáz adta az alapenergi-
át, melyet két kis kazán, hôvisszanyerôs szellôzés 
és napkollektoros használati melegvíz-készítés is 
támogatott. Továbbá egy kétezer négyzetméteres 
áruház kondenzációs kazánra épülô energiaellá-
tásának megtervezése, mely hôvisszanyerôs szel-
lôztetéssel és fan coilos fûtés-hûtés rendszerrel 
valósult meg – mondta a díjazott.

Czétány László a dombóvári székhelyû MC-
Therm Épületgépészeti Kft. ügyvezetô-tulajdonosa. 
Vállalkozását, jogelôdjeit is beleszámítva, 1992-
ben alapította. A cég tervezéssel, kivitelezéssel és 
kereskedelemmel egyaránt foglalkozik, családi há-
zaktól és irodaépületektôl kezdve egészen a gyára-
kig és üzemcsarnokokig.

2015 legjobb tervezője – Czétány László

Jó, ha a földgáz az alapenergia


